



**Recommendations for the  
Annual High-Level Meeting on  
Sanitation and Water, April 2010**

**Recommandations relatives à la  
Réunion de haut niveau sur  
l'assainissement et l'eau  
potable, avril 2010**



# Introduction and summary

The first Annual High Level Meeting (HLM) on sanitation and water will be hosted by UNICEF in Washington, 23 April 2010, bringing ministers together from North and South to take concerted action to tackle the global sanitation and water crisis.

The HLM is an opportunity to reverse the political and financial neglect of a crisis that is undermining progress towards the Millennium Development Goals (MDGs). It should provide a forum for mutual accountability, for reaching consensus on the key challenges blocking progress, and for agreeing and reviewing key policy or financing actions.

It is essential that the HLM is attended by Finance Ministers and Ministers responsible for water and sanitation from developing countries, as well as Development or Finance Ministers from donor countries. Ministers need to deliver a strong political statement, but more importantly need to deliver tangible actions that deliver real progress towards achieving sanitation and water for all.

## Tangible actions to be taken include:

1. Ensure that *'no credible national plan will fail through a lack of finance'*, beginning with extra support to develop and implement national plans in at least 15 pilot countries.
2. Refocus investment towards low income countries and marginalised groups
3. Formalise *Sanitation and Water for All: A Global Framework for Action* as a platform to deliver commitments

## A political statement, signed by all attendees, should include:

- Recognition that progress in tackling the sanitation and water crisis would also drive progress across development sectors, not least in improving child survival, increasing girls' education, strengthening economic growth and reducing poverty.
- Recognition that access to sanitation and water is a fundamental human right, and should be prioritised as essential services alongside health and education.

- Recognition that progress has been critically slowed by a lack of political priority given to the sector, weaknesses in national capacities, insufficient and poorly targeted finance, and the absence of a global platform where issues in the sector can be addressed.
- Recognition that despite these challenges, some countries have made genuine progress and that there is a need to learn from and build on their experiences.
- Recognition that climate change and population growth will exacerbate the sanitation and water crises, and that financial and technical adaptation support must be provided to governments and communities in areas of increased water stress.
- Commitments to act to fulfil existing agreements, including the eThekweni Declaration, the African Union's Sharm el-Sheikh Agreement, SACOSAN's Delhi Declaration, the European Union's Agenda for Action on the MDGs and various G8 commitments.
- Commitments to implement the aid effectiveness principles enshrined in the Paris Declaration and Accra Agenda for Action, from both donor and recipient countries, and to increase the sustainability of water, sanitation and hygiene interventions.

# Actions in detail

## 1. Provide a political commitment, and additional resources, to ensure that *'no credible national sanitation and water plan will fail through a lack of finance'*

- a. As a first step, donors and national governments should form agreements in 7-10 pilot countries with weak planning systems to **develop** credible national plans<sup>1</sup>, including a *new pooled fund* and enhanced technical support to develop capacity and planning systems.
- b. Donors and national governments should form agreements in 7-10 pilot countries with stronger national planning systems to **implement** existing national plans, with donors and developing countries providing additional finances to fill identified funding gaps.
- c. Civil society organisations should be fully and meaningfully involved in the development, implementation and monitoring of national plans.
- d. Donors should provide support for countries, in addition to existing aid commitments, to integrate climate risk based approaches in national sanitation and water plans, as an adaptation response.
- e. Develop commonly agreed frameworks, at the national level, for monitoring sector performance, evaluating interventions and holding government and service providers accountable.

## 2. Refocus investment towards low-income countries and marginalised groups

- a. Donor countries should ensure that at least 70% of aid for water, sanitation and hygiene education is targeted towards low-income countries.
- b. Developing countries should commit to significantly increasing the level of public expenditure dedicated to the sector, with at least half going to sanitation and hygiene.
- c. For African countries, this should include meeting the commitment made in the eThekweni Declaration to invest at least 0.5% of GDP in sanitation and hygiene education.
- d. Both donor and developing countries should commit to ensuring that at least 50% of all finances to the sector are allocated to pro-poor interventions for essential WASH services.
- e. Ensure particular attention is given to targeting services towards marginalised groups, and those in vulnerable situations, including women, children, older people, people living with HIV and AIDS, people with disabilities, people living in informal urban settlements, and other socially excluded groups.

## 3. Formalise *Sanitation and Water for All: A Global Framework for Action* as a global platform to deliver commitments

- a. Agreement of the key global structures and processes needed to drive and monitor progress as part of Sanitation and Water for All, including a Global Task Force, an Annual Review and an Annual High-Level Meeting.
- b. Agreement that commitments made at the High-Level Meeting must be subject to a monitoring process, with civil society participation, and parties must be held accountable for delivery at future High-Level Meetings.
- c. A commitment to broaden the participants in Sanitation and Water for All beyond those involved at the first High-Level Meeting.

<sup>1</sup> Further work is required on defining a 'credible national plan' but would include elements such as appropriate policies and strategies; strong sector coordination – including links with other ministries such as those for Finance, Health and Education; clear institutional arrangements; sufficient finance and effective performance monitoring, and meaningful involvement of civil society organisations. For a discussion paper from WaterAid please see [www.endwaterpoverty.org/country\\_compacts](http://www.endwaterpoverty.org/country_compacts)

# Introduction et résumé

La première réunion de haut niveau consacrée à l'assainissement et à l'eau potable sera organisée par l'UNICEF à Washington le 23 avril 2010. Elle réunira des ministres des pays du Nord et du Sud pour prendre des mesures concertées visant à résoudre la crise mondiale de l'accès à l'eau potable et à l'assainissement.

Cette réunion est une opportunité de mettre fin à la négligence politique et financière envers une crise qui sapé tous les efforts menés pour atteindre les Objectifs du Millénaire pour le Développement (OMD). Cette rencontre doit être un forum pour encourager la responsabilisation mutuelle, permettre de dégager un consensus sur les obstacles majeurs qui freinent les progrès et réévaluer et décider des mesures politiques et financières clés.

Il est crucial que les ministres des Finances et les ministres en charge de l'Eau et de l'Assainissement des pays en développement, ainsi que les ministres en charge du Développement ou de la Coopération et des Finances des pays donateurs, soient présents. Ils doivent profiter de cette occasion pour envoyer un signal politique fort, mais aussi et surtout s'engager sur des actions concrètes qui permettront de faire de réels progrès vers l'atteinte de l'accès universel à l'assainissement et à l'eau potable.

## Les mesures tangibles qui doivent être prises sont notamment:

1. L'assurance « *qu'aucun plan national crédible n'échouera faute de financement* », en commençant par l'octroi d'un soutien supplémentaire au développement et à la mise en oeuvre de plans nationaux dans au moins 15 pays pilotes.
2. La réorientation des investissements en direction des pays à faible revenu et des populations marginalisées.
3. La formalisation du Plan mondial d'action qui servira de plate-forme à la concrétisation de ces engagements.

## Signée par tous les représentants, la déclaration finale devra notamment:

- Reconnaître que les avancées faites dans la lutte contre la crise de l'assainissement et de l'eau potable impulseront également les progrès dans les autres secteurs du développement, notamment la réduction de la mortalité infantile, l'augmentation du taux de scolarisation des filles, ou encore le renforcement de la croissance économique et la réduction de la pauvreté.
- Reconnaître que l'accès à l'assainissement et à l'eau potable est un droit de l'homme fondamental, et doit de ce fait figurer au premier rang des priorités en tant que service essentiel, au même titre que la santé et l'éducation.

- Reconnaître que les avancées ont été sévèrement entravées par le faible niveau de priorité accordé à ce secteur au plan politique, la faiblesse des capacités nationales, l'insuffisance et le mauvais ciblage du financement et l'absence d'une plate-forme mondiale permettant de répondre aux enjeux du secteur.
- Reconnaître que, malgré ces obstacles, certains pays ont réalisé de réels progrès et qu'il est nécessaire de tirer les enseignements de ces expériences et de les développer.
- Reconnaître que le changement climatique et la croissance de la population mondiale vont exacerber la crise de l'accès à l'assainissement et à l'eau, et qu'un appui technique et financier devra être apporté aux gouvernements et populations touchés par une pénurie accrue des ressources en eau.
- S'engager à agir pour concrétiser les accords déjà signés, notamment ceux qui figurent dans la déclaration d'eThekwini, la déclaration de l'Union africaine de Sharm el-Sheikh, la déclaration de Delhi de la conférence SACOSAN, le plan d'action de l'Union européenne relatif aux OMD et les divers engagements pris par le G8.
- S'engager à mettre en oeuvre les principes d'efficacité de l'aide entérinés dans la déclaration de Paris et le plan d'action d'Accra, qui concernent à la fois les bailleurs et les pays récipiendaires, et à accroître la pérennité des interventions en AEPHA (approvisionnement en eau potable, hygiène et assainissement).

# Les actions en détail

## 1. S'engager politiquement et en apportant des fonds supplémentaires pour faire en sorte « qu'aucun plan national crédible n'échoue faute de financement »

- a. Dans un premier temps, les pays donateurs et les gouvernements nationaux devraient établir des accords entre pays donateurs et gouvernements dans 7 à 10 pays pilotes pour élaborer des plans nationaux crédibles<sup>1</sup>, notamment via la création d'un *nouveau fonds commun* et d'un soutien technique renforcé pour le développement des capacités et systèmes de planification.
- b. Les pays donateurs et les gouvernements nationaux devraient établir des accords entre pays donateurs et gouvernements dans 7 à 10 pays pilotes pour mettre en oeuvre les plans nationaux existants, les pays donateurs et bénéficiaires apportant des fonds supplémentaires pour combler les écarts de financement identifiés.
- c. Les organisations de société civile devraient être totalement et effectivement impliquées dans l'élaboration, la mise en place et le suivi de ces plans nationaux.
- d. Les pays donateurs devraient apporter un soutien aux pays, au-delà des engagements déjà pris en matière d'aide publique au développement, pour intégrer les approches basées sur le risque climatique aux plans nationaux d'assainissement et d'alimentation en eau potable, comme mesure d'adaptation.
- e. Des plans d'action concertés devraient être formulés au niveau national pour assurer le suivi des performances du secteur, évaluer les interventions menées et rendre les instances gouvernementales et opérateurs de services redevables de leurs actions.

## 2. Réorienter les investissements en direction des pays à faible revenu et des populations marginalisées

- a. Les pays donateurs doivent s'engager à ce que 70 % au moins de l'aide accordée au secteur de l'eau, de l'assainissement et de l'hygiène soit ciblée sur les pays à faible revenu.
- b. Les pays en développement doivent s'engager à augmenter de façon significative le montant des dépenses publiques dédiées à ce secteur, en affectant au moins la moitié de ces fonds à l'assainissement et à l'hygiène.
- c. En ce qui concerne les pays africains, ces décisions doivent inclure le respect de l'engagement pris dans le cadre de la déclaration d'eThekweni d'investir au moins 0,5 % du PIB dans l'assainissement et l'éducation à l'hygiène.
- d. Les pays donateurs et en développement doivent s'engager à ce que 50 % au moins des dépenses totales pour ce secteur soient affectées à des interventions essentielles en AEPHA pour les populations les plus démunies.
- e. Veiller tout particulièrement à ce que les services ciblent les populations marginalisées, celles qui se trouvent en situation vulnérable, notamment les

femmes, les enfants, les personnes âgées, atteintes du VIH ou du SIDA, les personnes handicapées, ou qui vivent dans des bidonvilles et quartiers informels, ainsi que les autres populations exclues socialement.

## 3. Formaliser le Plan mondial d'action qui servira de plate-forme pour la mise en oeuvre de ces engagements

- a. Accord sur les structures et processus clés nécessaires à l'échelle internationale pour impulser et évaluer les avancées du secteur dans le cadre du Plan mondial d'action, notamment la mise en place d'un groupe d'action mondial, d'un bilan annuel et d'une réunion annuelle de haut niveau.
- b. Accord sur le fait que les engagements pris lors de la réunion de haut niveau soient soumis à un processus de suivi, avec participation de la société civile, et que les parties soient redevables de leur mise en oeuvre à l'occasion des futures réunions de haut niveau.
- c. Engagement d'élargir le nombre de parties prenantes au Plan mondial d'action au-delà des acteurs impliqués dans la première réunion de haut niveau.

<sup>1</sup> Un travail plus approfondi sera nécessaire pour définir ce qu'est un 'plan national crédible' mais celui-ci devrait inclure divers éléments dont des stratégies et politiques adaptées, une coordination sectorielle forte – en établissant notamment des liens avec d'autres ministères comme celui des Finances, de la Santé et de l'Éducation, des modalités institutionnelles claires, un financement suffisant et un suivi efficace de la bonne utilisation des fonds, ainsi que la participation effective des organisations de la société civile. Une note de réflexion de WaterAid sur ce thème est disponible en anglais sur [www.endwaterpoverty.org/country\\_compacts](http://www.endwaterpoverty.org/country_compacts)

## These recommendations are endorsed by the following 120 organisations

### International networks

Steve Cockburn  
*International Campaign  
Coordinator*  
End Water Poverty

Prof. Edward Kairu  
*Chairman*  
African Civil Society Network on  
Water and Sanitation (ANEW)

Murali Ramisetty  
*Convener*  
Freshwater Action Network  
South Asia

Lysa John  
*Global Campaign Director*  
Global Call to Action  
Against Poverty

### International NGOs

Barbara Frost  
*CEO*  
WaterAid

Emma Seery  
*Campaigns Manager*  
Oxfam International

Charlotte Petri Gornitzka  
*Secretary General*  
Save the Children International

Sena Alouka  
*Executive Director*  
JVE International

Kevin Donegan  
*Director of Communications*  
Center for Economic and  
Social Rights

Kevin Jenkins  
*President*  
World Vision International

### Australia

Mark Zirnsak  
*Director, Justice &  
International Mission*  
Synod of Victoria and Tasmania,  
Uniting Church in Australia

### Bangladesh

Md. Yakub Hossain  
Village Education Resource Centre  
(VERC)

Kazi Wahiduzzaman  
*Chief Executive*  
Nabolok

Shah Md Anowar Kamal  
*Executive Director*  
UST

Amranul Hoque Kamal  
*Executive Director*  
Voluntary Association for Rural  
Development

Md. Zahid Hossain Khan  
*Executive Director*  
Grameen Development Society

### Burkina Faso

Celestin Pouya  
WaterAid Burkina Faso

Diakalia Konate  
La Ligue des Consommateurs  
du Burkina

### Cameroon

Delor Magellan Kamseu Kamgain  
Ligue Camerounaise des  
Consommateurs

### Canada

Chris Dendys  
*Executive Director*  
RESULTS Canada

Gary Pluim  
*Executive Director*  
WaterCan

Robert Fox  
*Executive Director*  
Oxfam Canada

Jennifer Sault  
*Executive Director*  
End Poverty Now

### Chad

NADJIAM Djirabaye  
Central Africa ANEW Coordinator

### Democratic Republic of Congo

Mireille Ngoma Antel  
Avocats Verts ONG

### Ecuador

Rev. Christopher Morck  
Latin American Council of Churches  
(CLAI)

### Ethiopia

Gudeta Gelalcha Sefisa  
*Executive Director*  
HOPE2020

### France

Marie Yared  
*Advocacy Manager*  
World Vision France

Sophie Tolachides  
*Chargée de plaidoyer et  
financements*  
Eau Vive

Jean Lapegue  
*Senior Adviser*  
Action Contre La Faim

Anais Mourey  
*Coordinatrice*  
Coalition Eau

### Germany

Thorsten Kiefer  
*International Coordinator*  
WASH United

Thilo Panzerbieter  
*Executive Director*  
German Toilet Organisation

### Ghana

Virrow David Atkieu  
*President*  
ARUDMO

Shirlet Hawa Nibi  
Foundation for Grassroots  
Initiatives in Africa  
(GrassRootsAfrica)

Captain Fred Afful  
CONIWAS

Muhammed Yacubu Bingle  
Community Network Initiative

Mrs Dzifa Azumah  
Ghana Watsan Journalist Network

Ebenezer Abuaku  
Waste Wise

Angela Peasah  
*Country Representative*  
WaterAid Ghana

Martin Dery  
ProNet North

Oduro Donkor  
Pronet Accra

A.Y.O Modoc  
Afram Plans Developement  
Organisation(APDO)

Benard Ahiadeke  
ORAP

Thomas Imoro Sayibu  
New Energy

Gani Tijani  
Rural Aid

Kwesi Krampah  
Akuapem Community  
Development Programme, ACDEP

Simon Amoah  
BACH

### India

Wasim Wagha  
DAMAAN Development  
Organisation

Pradeep Mohapatra  
UDYAMA

### Italy

Elisa Bacciotti  
Ucodep and Oxfam International

### Japan

Michiya KUMAOKA  
*President*  
Ugoku/Ugokasu (GCAP Japan)

### Kenya

Kipkorir Albert Langat  
The International Center for  
Environmental, Social and Policy  
Studies

### Liberia

Prince D. Kreplah  
Liberia CSOs WASH Working Group

Gudeta Gelalcha Sefisa  
Citizens United to Promote Peace  
and democracy in Liberia  
(CUPPADL)

Attorney John Y. Jukon  
*National Chairman*  
Liberia NGOS Network

Muyatwa Sitali  
*Advocacy Manager*  
Liberia WASH Consortium

### Madagascar

Dr Julien Francis Rajaona  
*Rabeantoandro*  
Department de la Sante  
Communautaire

### Malawi

George Chaima  
New Restorations Ministries Inter

## Mali

Abdourahmane Coulibaly  
WaterAid Mali

Dounantie Dao  
*Coordonateur*  
CN -CIEPA/ WASH/Mali

Mme Samaké Lalla  
Association pour la Promotion de  
la Femme et de l'Enfant

Tabalaba Boureima  
*Coordonateur*  
CN-CIEPA/WASH

## Mauritania

Salem Loud  
ONG Stop Desert

## Mauritius

Rajen Awotar  
*Executive Director*  
MAUDESCO

## Nepal

Prakash Amatya  
*Executive Director*  
NGO Forum for Urban Water and  
Sanitation

Ashutosh Tiwari  
*Country Representative*  
WaterAid Nepal

Lajana Manadhar  
*Executive Director*  
Lumanti

Umesh Pandey  
*Director*  
NEWAH

Dal Bhadur Singtan  
*Executive Director*  
Urban Environment Management  
Society

Anil Sthapit  
*Director*  
Guthi

Rajendra Aryal  
*President*  
Federation of Water and  
Sanitation Users

Dr. Suman Shakya  
*Executive Director*  
Environment & Public Health  
Organisation

Padma Sunder Joshi  
*Executive Director*  
Centre for Integrate Urban  
Development

Mark Galpin  
*Executive Director*  
United Mission to Nepal

## Netherlands

Rolien Sasse  
*Director*  
Simavi

Suzanne Vermeulen  
Tear the Netherlands

Ewout Suithoff  
ZOA Refugee Care

## New Zealand

Paul Thompson  
BANZaid (Baptist Aotearoa  
New Zealand Aid)

## Niger

Noura Fatchima  
*Coordonnatrice*  
l'Association Nigérienne des  
Scouts de l'Environnement  
(ANSEN)

## Nigeria

Thomas Aneni  
Sustainable Environment  
Development Initiative

Festus Denis-Akano  
Africa Safe Water Foundation

Adeola Asabia  
Metamorphosis-Nigeria

## Pakistan

Malik Nazir Ahmad Wattoo  
Anjuman Samaji Behood

## Portugal

Joao Pedro Martins  
Associacao MIQUEIAS

## Quebec, Canada

Christine Laliberte  
Oxfam-Québec

## Rwanda

Leonard Gashugi  
*Chairperson*  
Rwanda Initiative for Sustainable  
Environment and Agriculture

Aflodis Kagaba  
*Chairperson*  
Rwanda NGOs Forum on Water,  
Sanitation and Environment

## Senegal

Aboubacry Mbodji  
*Secrétaire Exécutif*  
CODESEN

## Singapore

Jack Sim  
*Founder*  
World Toilet Organisation

## Slovakia

Allan Bussard  
Integra

## South Africa

Khumbuzile Zuma  
Mvula Trust

Hameda Deedat  
Eco-Care South Africa

## Spain

Víctor Viñuales Edo  
*Director*  
Fundación Ecología y Desarrollo

## Sri Lanka

Roshan Mendis  
*Executive Director*  
LEADS

## Switzerland

Melchior Lengsfeld  
*Secretary General*  
Helvetas

Peter Seeberger  
Stop Armut/Stop Pauvrete 2015

Johannes Günthardt  
*CEO*  
Tearfund Switzerland

## Tanzania

Austin Beebe  
*Country Representative*  
WaterAid Tanzania

## Tunisia

Dr Najwa Bourawi  
Association de protection de  
l'environnement et de  
développement durable de Bizerte

## Uganda

Doreen Kabasindi Wandera  
*Executive Director*  
UWASNET

Kimbowe Richard  
Uganda Coalition for Sustainable  
Development (UCSD)

Davis Ddamulira  
*Head of Advocacy*  
WaterAid Uganda

Evelyn Otim  
Uganda Women for Water and  
Sanitation

Frank Tumusiime  
*Executive Director*  
Advocates for Natural Resources  
Governance and Development

## UK

Matthew Frost  
*CEO*  
Tearfund

Kathryn Llewellyn  
*International Director*  
Pump Aid

Aaron Oxley  
*Executive Director*  
RESULTS UK

Jonathan Hett  
*Head of Programmes & Projects*  
Samaritans Purse

Wendi Momen  
UNIFEM NC UK

## USA

Marla Smith-Nilson  
*Executive Director*  
Water 1st

David Douglas  
*President*  
Water Advocates

Edward D Breslin  
*CEO*  
Water for People

Peter Lochery  
*Director*  
CARE USA

## Zambia

Jackson Mwenya  
Vision Africa Regional Network

Levi Zulu  
Water & Sanitation Association  
of Zambia

## Zimbabwe

Abby Taka Mgugu  
*Director*  
Women's Land and Water Rights  
in Southern Africa

End Water Poverty is an international civil society coalition that campaigns to end the global water and sanitation crisis.

Launched in March 2007, the coalition has grown rapidly to include over 170 member organisations in 44 countries across Africa, Asia, Europe and North America. Over one million actions have been taken in support of the campaign, demonstrating a real global movement for change.



**End Water Poverty**

47-49 Durham Street  
London SE11 5JD

Tel: +44 (0)20 7793 4500

Email: [info@endwaterpoverty.org](mailto:info@endwaterpoverty.org)

[www.endwaterpoverty.org](http://www.endwaterpoverty.org)

End Water Poverty est une campagne internationale soutenue par une alliance mondiale d'organisations de la société civile, dont l'objectif est d'obtenir l'accès universel à l'assainissement et à l'eau potable.

Formée en mars 2007, cette coalition a rapidement pris de l'ampleur et réunit plus de 170 organisations membres dans 44 pays d'Afrique, d'Asie, d'Europe et d'Amérique du Nord. Plus d'un million de personnes ont déjà apporté un soutien actif à la campagne, preuve d'un élan véritablement planétaire pour revendiquer le changement.

*Front cover photo: Valy Adeline, Ankafotra school, Madagascar, standing proudly with her school's new latrine block. "The loo is clean now and there is no dirt around it. We used to go everywhere and it was dirty – all around the school. I have learnt every time you leave the loo you wash your hands and every time you have to wash your hands before eating too."*

© WaterAid/ Marco Betti